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تبریز یک شهر لرزه خیز است که تاکنون زلزله های بزرگی 
را به خود دیده و چندین بار هم ویران شده است؛ بنابراین 
مسئولین ارگان ها به اقدامات پیشگیرانه باید توجه ویژه ای 
داشته باشند.به گزارش مهر، تبریز از جمله شهرهایی است 
کــه لرزه خیز بوده و تاکنون چندین بار بــر اثر این لرزه ها 
ویران شده است؛ اولین مورد در ۸۵۸ میلادی بود که شهر 
را با خاک یکســان کرد، دومین مــورد در ۱۰۴۲ میلادی 
رخ داد و بســیاری از مردم کشته شدند، سومین مورد در 
۱۲۷۲ میلادی رخ داد که بنابه منابع تا چهار ماه می لرزید، 
چهارمین زمین لرزهٔ بزرگ تبریز در ســال ۱۶۴۱ روی داده 
و خســارت های فراوانی را به بار آورده است، در سال ۱۶۵۰ 
)۱۰۶۰ هجــری( پنجمین زمین لرزهٔ بزرگ در تاریخ تبریز 
به وقوع پیوست، ششمین زمین لرزهٔ تاریخی تبریز در سال 
۱۷۲۱ روی داد. این زمین لرزه در ماه جمادی الثانی ســال 
۱۱۳۳ هجری شــروع شده و تا ماه محرم سال سال ۱۱۳۴ 
هجری ادامه داشت، زمین لرزهٔ وحشتناک دیگری در سال 
۱۷۷۴ سراسر منطقهٔ آذربایجان و به خصوص شهر تبریز را 
لرزاند و از شــدت ویرانگری به »بلای وحشتناک« شهرت 
یافت و هشتمین زمین لرزه نیز در سال )۱۷۸۰( اتفاق افتاد.
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری آذربایجان شرقی در 
این خصوص به خبرنگار مهر می گوید: زمانی گفته می شد 
در دنیــا ۴۲ نوع حادثه وجــود دارد اما طبق بررســی ها 
۵۶ مخاطره به اســتان و کشــور ما ابلاغ شد که براساس 
جلسات مختلف به ترتیب اولویت این مخاطرات در استان 
شناسایی شــدند که اولین مخاطره زلزله است.محمدباقر 
هنربر خاطرنشان می کند: آذربایجان شرقی جزو پنج استان 
حادثه خیز کشــور بوده و کشور ما ایران نیز جزو ده کشور 
حادثه خیز جهان اســت؛ بنابراین اقدامات پیشگیرانه اصل 
بوده و تمامی دســتگاه های اجرایی، نظامی، انتظامی و زیر 
نظر رهبری باید اقدامات خود را انجام دهند.هنربر می گوید: 
نقشه حرائم گسل بررســی و حرائم تا ۳۰ کیلومتر رعایت 
شود، دستگاه های مختلف چون شهرداری و شورای پای کار 
آیند و برای حاشیه نشــینی که دغدغه مهم ما است، فکری 
کنند. او تاکید می کند: زمان وقــوع زلزله قابل پیش بینی 
نیست اما اقدامات پیشگیرانه مانند مقاوم سازی، بهسازی، 
نوســازی و ارتقا تاب آوری شــهری را می توان انجام داد.او 
متذکر می شــود: اگر زلزله ۶.۶ ریشتری بم و ۷.۳ ریشتری 
کرمانشاه را مقایســه کنیم، متوجه می شویم زلزله بم ۳۴ 
هزار و زلزله کرمانشــاه بیش از ده هزار نفر مصدوم داشت، 
پــس در این مدت اقدامات بســیاری انجام شــده و مردم 
هــم همکاری کرده اند و صداوســیما که رئیــس کارگروه 
اطلاع رسانی ما اســت، همکاری بسیاری کرده و در ارتقا و 
تاب آوری فرهنگی و شهری هم اقدامات بزرگی انجام شده 

است اما کافی نیست.
مدیــرکل مدیریت بحران اســتانداری آذربایجان شــرقی 
خاطرنشــان می کند: براســاس ماده ۱۴ قانــون مدیریت 
بحران کشــور تمامی دستگاه ها وظیفه دارند از طریق ستاد 
پیشــگیری ابلاغیه ها را دریافت و براساس آن در عملکرد 
خود پاسخگو باشند که اگر موردی در عدم مقاومت سازی 
ساختمان ها باشــد، ما پیگیری می کنیم.او تاکید می کند: 
یک چهــارم جمعیت تبریز در مناطق مخاطره آمیز زندگی 
می کنند که حاشیه نشین و ســکونتگاه غیر رسمی نامیده 
شده است، شهردار مدیر مدیریت بحران شهر تبریز است و 
باید توجه بیشتری داشته باشد.او در ادامه بیان می کند: در 
بحث اعتبارات به پروژه های پیشگیری عنایت ویژه ای داشته 
باشــند و تبریز در شــرایط عادی ترافیک سنگینی دارد و 
اگر حادثه ای رخ دهد، گرفتار می شویم؛ درخواست می کنیم 

شــهر به چهار نقطه قرمز، قهوه ای، زرد و سبز تقسیم بندی 
شــود و برای نقاط پر خطر، کم خطر و بی خطر نســخه ای 
نوشته شود و مسیرهای امدادی جدا شود.او اظهار می کند: 
اواخر ســال ۱۴۰۰ با مشــاوره اســاتید برنامه عملیاتی از 
دستگاه ها درخواست کردیم که در صورت وقوع زلزله بالای 
۶.۵ ریشــتر چه اقداماتی را انجام می دهند که برنامه آنها 
هم بد نبود اما نواقصاتی داشــت مانند شهرداری تبریز که 
۱۰۰ پارک را برای اسکان اضطراری تخصیص داده است اما 
اســکان اضطراری شرایطی دارد ولی در کل اقدامات خوبی 
انجام داده اند اما کافی نیســت.او یادآور می شــود: در مورد 
طرح بازآفرینی شــهری پیشنهاد شــد تا به عنوان موضوع 
علمی برخــورد شــود چراکه ۴۵۰ هزار نفر حاشیه نشــین 
است و باید مقاوم سازی شده و به نقاط امن منتقل شوند؛ 
اقدامات خوبی انجام شــده اســت و با ۲۴۰ واحد در ارم و 
۷۰۰۰ واحد در شهرک جوانان قرارداد بسته شده است که 
۴۰۰ میلیون وام کم بهره به افراد تعلق می گیرد و مردم هم 

باید همکاری کنند.
شــهردار تبریز نیــز به خبرنــگار مهر می گویــد: یکی از 
اولویت های مدیریت شهری توجه ویژه به تاب آوری شهری 
و مدیریت بحران اســت و تلاش می کنیم موارد و گره هایی 
را که در حوادث احتمالی آینده باشــد، رفع کنیم.یعقوب 
هوشــیار ادامه می دهد: یکی از مصوبه ها برای شمال شهر 
تبریز، ۴۵ متری انقلاب بود که به صورت شــبانه روزی در 
حال تلاش هستیم تا این پروژه را به اتمام برسانیم و ساخت 
و ساز در شمال شــهر را مدیریت کنیم.او می افزاید: توجه 
ویژه ای به تجهیز آتش نشــانی و امکانات آن و شبکه سازی 
شــهری به ویژه در تبریز به دلیل قرار گرفتن در بن بســت 
بحران به صورت ســریع انجام شــده اســت.او خاطرنشان 
می کند: در حوزه فرهنگ ســازی هم به صورت مســتمر 
فعالیت می کنیم و اخیرأ مانوری هم با همکاری شهرداری 
و استانداری انجام شد که امیدواریم نیازمندی ها را به طور 
کامــل احصا کنیم تا اگر اتفاقی بیافتد، آمادگی بیشــتری 

داشته باشیم.
هوشــیار اظهار می کند: مجموعه های امن در تمام شهرها 
وجود دارد و به طور ویژه به آن توجه می شــود، ۳۷ سالن 
چند منظوره بحران داریم و در عباس میرزا اردوگاه اسکان 
اضطراری آماده شــده است همچنین چند مورد هلیکوپتر 
داریم تــا در مواقع بحرانی خدمت رســانی کنند.او متذکر 
می شود: توسعه ایستگاه آتش نشانی مانند ایستگاهی که در 

خــاوران افتتاح کردیم و تجهیز آنهــا به چند مورد خواهد 
رســید و در رابطه با شهرک امن ۱۰۰ پارکی که شناسایی 
شده اند، تکمیل می شود و ماشین آلات مختلف آماده بوده 
و ۵۰ دستگاه دیگر نیز خریداری می شود.او همچنین بیان 
می کند: بالغ بر ۳۰ درصد طرح تفصیلی انجام شده است و 
برای اجرای ۷۰ درصد بقیه به ۸۰ همت نیاز داریم تا با نرخ 
امروز این طرح را تکمیل کنیم و عملًا بحران و اتفاقات خبر 
نمی دهد و این اعتبار باید توسط ارگان های مختلف تأمین 
شود.شــهردار تبریز تاکید می کنــد: در مواجهه با موضوع 
بحران یک ســری پیش بینی هایی داریم تا مخاطرات کمتر 
باشد، در یک ماه گذشته در میان کلان شهرها برای اولین 
بار از پهپاد آتش نشــانی رونمایی کردیم و به دنبال توسعه 

آن هستیم.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان آذربایجان شرقی 
نیز اضافه می کند: تعدادی از ســاختمان ها چه یک طبقه 
چه دو طبقه پروانه ســاخت گرفته و ناظران ما در بررسی، 
گزارش تخلف می کنند و بعد آن هیچ نظارتی انجام نمی شود 
اما ساختمان هایی که قانونی طی می کنند، تشکیل پرونده 
نظارت داده شده و ناظران ماده ۳۵ هم نظارت می کنند تا 

مشکل خاصی نباشد.
رضا دیزجی خاطرنشــان می کند: مشکل ما در بحث اجرا 
و اســتفاده از مجریان ذی صلاح اســت که تلاش می کنیم 
تا رفع شود، نظام مهندســی صرفاً گزارش تخلف می دهد 
و این تخلف به شــهرداری ارسال شــده و رسیدگی بر آن 
بر عهده شهرداری است.او می گوید: مسئولیت رسیدگی به 
مصالح بر عهده ســازمان استاندارد است تا بازرسی انجام و 
مصالح غیر اســتاندارد را جمع آوری کند اما به خوبی عمل 
نشده است، اخیراً ورود کرده ایم تا از طریق انعقاد تفاهم نامه 
با این سازمان مصالح غیراســتاندارد را جمع آوری کنیم.او 
خاطرنشــان می کند: بزرگترین مشکل نظام مهندسی این 
اســت که هیچ گونه نظارتی بر اجرای عملیات ها نیســت، 
گزارش هم نوشــته و توصیه کرده ایم اما در سیاستگذاری 
مشکل داریم.دیزجی متذکر می شود: صرفاً شهرداری و نظام 
مهندسی در این امورات دخیل نیست، اداره کار در بهداشت 
کار و ســازمان فنی و حرفه ای در نیروی انســانی و دیگر 
ارگان ها دخیل هســتند تا در ارتقا کمی و کیفی ساختمان 
نقش داشــته باشیم.مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان 
شرقی هم به خبرنگار مهر می گوید: تبریز زلزله خیز است و 
در نزدیکی گسل شمال تبریز از نظر استحکام سازه و کنترل 

نقشه های ســاختمانی مقررات علمی رعایت و ساختمان ها 
شدیداً نظارت شوند.امیر بخشی زاده ادامه می دهد: در مورد 
بازآفرینی شــهری اعتبارات کم اســت اما اعتبارات امسال 
خوب بوده اســت و سعی می شود تا تلاش بیشتری شود و 
در شــهری که بافت فرسوده دارد باید حرکتی آغاز شود تا 
در توانمندســازی آن اقدامات خوبی انجام شود.او در رابطه 
با تعارض منافع نیز اضافه می کند: رئیس نظام مهندسی و 
افراد درگیر نقشــه امضا نمی کنند و تعارض منافع نداریم و 

کتباً امضا شده است که از آنها استفاده نشود.
سرپرســت کمیســیون تحقیقات زمین لرزه نیز می گوید: 
زلزله بلا نیســت پدیدی ای طبیعی است، استان ما از نظر 
خطر لرزه خطرپذیر اســت و ما هم می دانیم اتفاق خواهد 
افتــاد اما باید در مقابل آن مهندســی عمــل کرد.مهرداد 
امامی خاطرنشــان می کند: علم تاکنون به پیش بینی زلزله 
دست نیافته است، مراکز تحقیقاتی بر روی آن کار کرده اند 
اما به جواب قطعی نرســیدند ولی براساس مطالعات آماری 
می توانیم دوره بازگشت آنها را محاسبه کنیم که گسل های 
فعال مختلف را براساس زلزله های تاریخی ثبت شده بررسی 

و احتمال وقوع را پیش بینی می کنیم.
او ادامه می دهد: یکی از گســل ها، گسل تبریز است و دوره 
بازگشــت آن ۲۵۰ سال برآورد شــده که وقوع زلزله ۶.۷ 
ریشــتر محتمل است و ۲۵۰ ســال هم سپری است و هر 
لحظه وقوع آن محتمل اســت اما زلزله ۱۳۹۱ گسل تبریز 
نبود.او می افزاید: شــهر بزرگ شده اما طرح تفصیلی تمام 
نشده است اگر حادثه ای رخ دهد، امکانات نداریم، آئین نامه 
ســاخت و ساز به گونه ای است که کمترین حادثه ای داشته 
باشیم و عملکرد نیروها هم خوب است اما باید آماده باشیم، 
مسیرهای امداد و شریان های حیاتی باز باشند اگر زلزله ای 
رخ دهد، کل مسیرها بسته می شود و ساخت و سازهای ما 
ناایمن هستند و بر این اساس در هنگام وقوع زلزله ساعت 
طلایی کمک را از دســت می دهیم.امامی متذکر می شود: 
براســاس تجاربی که در زلزله های گذشته بدست آوردیم، 
آئین نامه ها را ارتقا دادیم که اگر بر این اساس ساختمان ها 
ساخته شوند، در هنگام زلزله فروریخته نمی شوند.او اضافه 
می کند: در بحث امدادی نیروهای سپاه، نظامی، انتظامی، 
آتش نشانی و… عملکرد خوبی دارند اما برای ارائه خدمات 
به یک سری تجهیزات نیاز داریم و مسیر هم باید مشخص 
شــود؛ نظارت در حین اجرا و کیفیت مصالح ما مناســب 
نیســت در دانش فنی مشــکل نداریم و مشکل در مرحله 

اجرا است.
او یادآور می شود: از لحاظ علمی اصلًا عقب نبوده و پیشرفت 
بالایی داریم و اساتید خوبی در این حوزه داریم، اما مشکل 
ما اجرا و نظارت اســت، در زلزله ورزقان کانون زمین لرزه 
نزدیک سد ســتارخان بود و هیچ گونه ترکی برنداشت اما 
شهر اهر و ورزقان ساختمان مهندسی ساز آسیب دیده بود 
یعنی اشکال ما در دانش فنی نیست، اجرا و نظارت ما ایراد 
دارد، اگر اصول را رعایت کنیم آسیب پذیری کمتر می شود.

سرپرســت کمیســیون تحقیقات زمین لرزه خاطرنشــان 
می کند: قوانین حوزه بحران مشکلی ندارد و خوب است و به 
پیشگیری تاکید بسیاری شده است و باید در بحث اجرایی و 
نظارت توجه بیشتری داشته باشم، در هر مسئولیتی باشیم، 
با یک گزارش نمی توان مشــکلات را حل کرد، نمایندگان 
مجلــس باید در بحث قانون ورود کــرده و اصلاح کنند.او 
تاکید می کند: افراد حوزه ســاخت و ساز و پیمانکاران پس 
از وقع حادثه باید پاســخگو باشند، ضمن اینکه باید آماده 
باشیم که زلزله پدیده طبیعی است اما اثرات آن خوشایند 

نیست و باید آماده بود.

زلزله ای که درکمین تبریز است
نیم میلیون نفر حاشیه نشین در خطر جدی

شکار و تخریب زیستگاه، بلای جان پرندگان مهاجر
 موســس انجمن پرنده شناســی و پرنده نگری طرلان با تاکید بر اینکه برای 
حفاطت از پرندگان مهاجر باید همه جهان دست به دست هم دهند، اظهار کرد: 
صید و شــکار غیرمجاز و تخریب زیستگاه دو عامل تهدیدکننده برای پرندگان 

مهاجر محسوب می شوند.
به گزارش ایسنا، صید غیرمجاز پرندگان مهاجرزمستانی یکی از مشکلاتی است 
که از دیرباز وجود داشته و حتی در بازارهایی در مناطقی همچون فریدون کنار 
گوشــت پرندگان مهاجر به عرضه می شده اســت. پیش از این فروش پرندگان 
مهاجر به خصوص در فصول مهاجرت بسیار محدود و به صورت زیرزمینی انجام 
می شد. متأسفانه با ایجاد بازار پرندگان فریدون کنار به صورت غیرقانونی ضمن 
افزایش تقاضای خرید پرندگان حمایت شده و ایجاد چرخه مالی بالا، عملا این 
محــل به محملی برای فعالیت های غیرقانونی تبدیل شــده بود که بعضا مورد 
حمایت برخی افراد با نفوذ نیز قرار می گرفت. در سال های اخیر تلاش هایی برای 
مقابله با این عمل غیرقانونی انجام شــده است و حتی در اردیبهشت ماه سال 
جاری ســمیه رفیعی - رییس فراکسیون محیط زیست مجلس - با استناد به 
دستور قضایی از تعطیلی همیشگی بازار پرندگان وحشی فریدون کنار خبر داد.
یکی دیگر از چالش هایی که پرندگان مهاجر با آن دســت و پنجه نرم می کنند 
از بین رفتن زیســتگاه است که به گفته علیرض هاشمی - موسس انجمن پرنده 
شناســی و پرنده نگری طرلان  - این چالش به حدی پیش رفته اســت که در 
تالاب هایــی همچون پریشــان و بختگان به علت خشــکی و از بین رفتن آن 

زیستگاه دیگر قادر به دیدن گله های فلامینگوهای مهاجر نیستیم.
علیرضا هاشمی در گفت و گو با ایسنا درباره مخاطراتی که برای پرندگان مهاجر 
زمســتانی وجود دارد، اظهارکرد: عوامل انســانی بیش از هرچیزی در نابودی 
پرندگان مهاجر تاثیر دارند. بخش عظیمی از پرندگان مهاجر زمستانی که منتظر 
رسیدن آن ها به کشور هستیم را پرندگان آبزی و کنار آبزی تشکیل می دهند.
وی ادامه داد: دو مســئله یعنی از بین رفتن زیســتگاه پرندگان که به مناطق 
آبی و تالاب ها منتهی می شــوند و صید و شکار بی رویه که طی سال های اخیر 
به صورت افسارگســیخته و باندهای مافیایی بوده اســت بیشترین آسیب را به 
این پرندگان وارد می کنند. میزان صید و شــکار و آســیب به حیات وحش به 
قدری زیاد است که حتی سازمان حفاظت محیط زیست و مراجع مربوطه هم 

نتوانسته اند جلوی آن را بگیرند. 
موسس انجمن پرنده شناسی و پرنده نگری طرلان درباره مناطقی که در خطر 
تخریب و تجاوز هســتند، افزود: نمونه بارز  این مناطق فریدون کنار است که 
تمام مســئولان از ریاست سازمان حفاظت محیط زیســت تا مدیران ارشد و 
حتی مدیــران قضایی اعلام می کنند کــه کار غیرقانونی صورت می گیرد ولی 
هر ســال بدتر و فجیع تر از ســال گذشــته قتل عام میلیونی پرندگان در یک 
محدوده کوچک صورت می گیــرد.وی با تاکید بر ارزش بالای پرندگان مهاجر 
گفــت: پرندگان مهاجــر به دلیل اینکه برای مهاجرت از چندین کشــور عبور 
می کنند و زیســتگاه آن ها از مناطق شمال سیبری تا جنوب غرب آفریقا را در 
برمی گیرد ارزش زیســتی بسیار زیادی دارند و مربوط به یک کشور نیستند و 
به تمام مردم جهان تعلق دارند. هاشــمی تاکید کرد: پرندگان اعمال بسیار مهم 
و تاثیرگذاری انجام می دهند. آن ها در کنترل آفات نقش بســزایی دارند و کود 
آن ها بسیار ارزشمند است و.... بنابراین افرادی که به حیات وحش دست درازی 

می کنند، کاری خلاف عرف و اخلاق انجام می دهند.
 وی افزود: ایران را درجهان به عنوان یکی از سیاهچاله ها در زمینه از بین رفتن 
برخی گونه های پرندگان همچون غازها و اردک ها می شناسند. برای اینکه این 
اتفاق در دنیا نیفتد، کنوانسیون های بسیاری به وجود آمده و یکی از مهم ترین 
آن ها کنوانسیون حفاظت از گونه های مهاجر وحشی به نام »CMS« است.به 
گفته موسس انجمن پرنده شناســی و پرنده نگری طرلان در این کنوانسیون 
که ایران نیز عضوی آن اســت، حفاظت جهانی از حیات وحش به ویژه پرندگان 
جزو فعالیت های مهم است.وی افزود: همه مردم باید از منافع موجود در حیات 
وحش که یک میراث ملی و طبیعی اســت منتفع شوند اما تنها عده ای خاص 
با بهره برداری بیشــتر، ســودجویی و منفعت طلبی با استفاده از روابط لقمه ای 
چندین هزاربرابر سهم خودشان از طبیعت جدا می کنند که با این کار به حقوق 
عامه مردم جهان تجاوز می شود.هاشــمی افزود: همه مــردم باید از این حیات 

وحش منفعت و لذت کسب کنند. 
خودخواهــی و منفعت طلبــی این افراد ســودجو باید مورد توجــه قرار گیرد 
و مدعی العموم با جدیت وارد شــود و پیگیری کند. وی افزود: متاســفانه این 
موضــوع به گونه ای مطلوب پیگیری نمی شــود. حیات وحــش و این پرندگان 
وحشی می توانند معیشت افراد نیازمند را تامین کنند. مناطق محرومی همچون 
سیســتان و بلوچســتان نیز می توانند در چارچوب قانــون از این نعمت الهی 
استفاده کنند و یا در بخش های گردشگری همچون مشاهده پرندگان از حضور 
آنــان لذت ببرند چراکه پرندگان در صورت امن بودن محیط انس بیشــتری با 

مردم می گیرند.
موســس انجمن پرنده شناسی و پرنده نگری طرلان ادامه داد: اما امروزه مردم 
برای منفعت شخصی خود شکار می کنند و این وظیفه ارگان های نظارتی است 
که این بهره مندی را بین همه مردم ایران و منطقه تقسیم کنند نه اینکه چندصد 
نفر، ســودهای خیلی زیاد و با حجم زیادی داشته باشند و عده زیادی نیز تنها 
بــار ضرر را بر دوش خود حمل کنند.وی با بیان اینکه حفاطت از زیســتگاه ها 
اهمیت زیادی دارد، اظهار کرد: بسیاری از تالاب ها با بهانه های مختلفی همچون 
برداشــت آب برای کشــاورزی و عدم مدیریت منابع آبی در حال خشک شدن 
و نابودی هســتند و با این خشک شدن، هر کدام از آن ها گنجینه های زیست 

محیطی بسیاری را از دست می دهند که تکرار شدنی نیست.
هاشمی در پایان تصریح کرد: ما در حال از دست دادن جمعیت خیلی مهمی از 
پرندگان هســتیم که دیگر قابل جایگزینی نیستند. به طور مثال در بختگان و 
پریشان گله هایی از پرنگان از جمله فلامینگوها بود که الان دیگر در این مناطق 
حضور ندارند و این وضعیت به دلیل از بین رفتن زیستگاه به وجود آمده است 
و هر ســاله زادآوری آن ها را دچار مشکل می کند. در این شرایط برای حفاظت 

از پرندگان مهاجر باید همه جهان دست به دست هم دهند.

طعم شیرین نارنگی های شمال زیر زبان روس ها
۳ هزار و ۴۳۰ تن نارنگی تاکنون از مازندران به روســیه صادر شده است.حسن 
عنایتی کلیجی رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران با اشاره به برنامه  ریزی 
برای صادرات محصولات کشــاورزی اســتان، گفت: ۳ هزار و ۴۳۰ تن نارنگی 
تاکنون از مازندران به روســیه صادر شده است.او افزود:در آینده برای صادرات 
محصولات دیگر استان مانند کیوی و مرکبات به چین و روسیه هم برنامه ریزی 
شده است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران گفت: برای توسعه صادرات 
باید دستورالعمل های بهداشــتی و شیوه نامه های صادراتی کشور های هدف را 
رعایت کنیم تا روند صادرات تداوم داشته باشد.پیش بینی می شود امسال بیش 

از ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تن مرکبات در مازندران تولید شود.

سازمان پنبه کشور احیا می شود
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی گفت: سازمان پنبه و دانه های روغنی 
کشــور تحت نام سازمان پنبه و محصولات صنعتی احیا می شود.علیرضا مهاجر 
در جریان ســفر به اســتان اردبیل گفت: پیش از این برای حمایت از کشت و 
مدیریت پنبه و محصولات مرتبط و جانبی در کشــور سازمان پنبه و دانه های 
روغنــی فعال بود و در قالب آن شــورای عالی پنبه با اختیــارات حاکمیتی با 
حضور چند وزیر و مقام عالی کشــوری، مدیریت درســت و دقیقی بر کشت، 
واردات و بازار این فرآورده کشــاورزی اعمال می کرد.معاون امور زراعت وزارت 
جهاد کشــاورزی می گوید: این شــورا واردات نخ، پارچه، محلوج و بذر پنبه را 
مدیریت می کرد ولی پس از انحلال این ســازمان اوضاع مدیریت محصول پنبه 
و فرآورده های جانبی و کشــت این محصول در کشور به هم ریخت.به گفته او، 
کشاورزان پنبه کار، کارخانه های پنبه پاک کنی، واحدهای نخ ریسی، کارخانه های 
پارچه بافی و واحدهای تولید پوشاک پنج حلقه زنجیره مرتبط با پنبه هستند که 
به جز کشــاورزان، بقیه این حلقه پس از انحلال سازمان پنبه، به سمت واردات 
نیازهای خود رفتند.مهاجر گفت: کارخانه های نخ ریسی به سمت واردات محلوج 
پنبه، واحدهای پارچه بافی به سمت واردات نخ و کارخانه های پوشاک به سمت 
واردات پارچه رفتند و در آخر، همه آنها ورشکســت و متحمل خسارت و زیان 
شــدند و نتیجه نهایی این شد که بخش اعظمی از محلوج، نخ، پارچه و پوشاک 
ایرانیان از خارج تامین و وارد کشــور شــد.او می گوید: پس از انحلال سازمان 
پنبه و دانه های روغنی با وجود این که وزارت جهاد کشــاورزی متولی کشت و 
مدیریت پنبه در کشــور محسوب می شود، ولی به علت فرابخشی بودن مساله، 
تنها قســمت ناچیزی از اختیارات بازار پنبه و محصولات جانبی در اختیار این 

وزارتخانه قرار دارد.

نگاه

اخبار کوتاه

روستای جزیره جنوبی در شهرستان گناوه فرصت و قابلیت 
فراوانی برای تبدیل شــدن به قطب گردشگری دارد و در 
این راستا باید زیرساخت های ویژه گردشگری در این روستا 
فراهم شود.به گزارش مهر، شهرستان گناوه در شمال استان 
بوشــهر یکی از مهمترین شهرستان های گردشگر پذیر در 
جنوب کشــور به خصوص در ســال های اخیر اســت که 
هموطنان از سراسر کشور به این شهرستان سفر می کنند.از 
جاذبه های بی نظیر این شهرستان وجود روستاهای گردشگر 
پذیر با چشم اندازهای جذاب و طبیعی با ظرفیت های بسیار 
برای توســعه در گردشگری و مورد توجه گردشگران است.
جزیره جنوبی یکی از روستاهای شهرستان گناوه است که 
در کنار خلیج فــارس دارای قابلیت های فراوانی در زمینه 
گردشگری اســت و ســاحل زیبای این روستا علاقمندان 
فراوانــی از نقاط مختلف کشــور دارد.در حالی که تاکنون 
امکانات مناســب برای حضور گردشــگران در این جزیره 
فراهم نشده است، انتظار می رود مسئولان عزمی جدی برای 

توسعه و تقویت زیرساخت های گردشگری در جزیره داشته 
باشند.در ایام مختلف سال به ویژه در نیمه دوم سال و ایام 
نوروز، افرادی از نقاط مختلف اســتان بوشهر و دیگر نقاط 
کشــور برای گذران اوقات خود به این جزیره سفر می کنند 
و باید زمینه مناســب برای حضور گردشگران فراهم باشد.
جزیره جنوبی شهرســتان گناوه فرصــت و قابلیت فراوانی 
برای تبدیل شدن به قطب گردشگری دارد و در این راستا 
باید زیرساخت های ویژه گردشــگری در این روستا فراهم 

شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
بوشهر در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: استان بوشهر 
دارای ظرفیت های بســیار خوبی در حوزه گردشگری است 
که باید شرایط مناسب برای تقویت این بخش فراهم شود.
اسماعیل سجادی منش ساحل و دریا را یکی از ظرفیت های 
بسیار مهم در استان بوشهر عنوان کرد و ادامه داد: بسیاری 
از شــهرها و روستاهای این اســتان هم جوار دریا هستند 

کــه فرصت خوبی را برای حضور گردشــگران ایجاد کرده 
اســت.وی از تلاش و پیگیری برای توسعه زیرساخت های 
گردشگری در روستای جزیره جنوبی شهرستان گناوه خبر 
داد و بیان کرد: ســاحل این روستا از نقاط دیدنی و زیبای 

ساحلی استان بوشهر است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
بوشهر اظهار داشــت: در بازدیدی که به همراه تعدادی از 
مسئولان استان از روستای جزیره جنوبی شهرستان گناوه 
داشــتیم بر تقویت زیرســاخت های گردشگری این روستا 
تاکید شــد.وی افزود: با توجه به علاقه مندی سرمایه گذار 
بخش خصوصی به ســاخت مراکز و تأسیســات اقامتی و 
گردشــگری در این روستا، ما نیز آمادگی خود را برای این 
موضوع اعلام کردیم.ســجادی منش ادامه داد: مقرر شد با 
ارائه درخواســت ســرمایه گذار مبنی بر ایجاد زیرساخت 
گردشگری در روســتای جزیره جنوبی، در کمترین زمان 
ممکن با در نظر گرفتن ضوابط قانونی مجوز لازم صادر و با 

اعطای تسهیلات مرتبط با این حوزه، در کنار سرمایه گذاری 
بخش خصوصی این موضوع عملیاتی شود.

مشاور استاندار بوشهر نیز در این زمینه با اشاره به اهمیت 
توسعه گردشگری در استان بوشــهر اظهار داشت: توسعه 
گردشــگری نقش بسیار مهم و تأثیرگذاری در اشتغال زایی 
و همچنیــن درآمدزایــی دارد کــه باید به صــورت ویژه 
حمایت شود.حجت الاســلام موســی کمالی بیان کرد: ما 
آمادگــی حمایت از بخش خصوصی و رفع موانع پیش روی 
ســرمایه گذاری در ایــن بخش را داریــم و از این موضوع 
اســتقبال می کنیم.وی گفت: هم چنین تلاش خواهیم کرد 
بــا رایزنــی لازم و افزایش اعتبار دهیاری، شــاهد تقویت 
طرح های بهســازی جزیره جنوبی باشیم.مشــاور استاندار 
بوشهر در مورد توسعه زیرساخت های گردشگری در جزیره 
جنوبی، مقرر شد در زمینه ساحل سازی نیز با پیگیری های 
استانی و ملی لازم اعتبار مورد نیاز در این خصوص تأمین 

شود.

رئیس دفتر بهداشــت و مدیریت بیماری های 
طیوردامپزشکی گلســتان درباره خطر انتقال 
آنفلوآنــزای فوق حاد از پرنــدگان مهاجر به 
انسان هشــدار داد.پری کرمی گفت: با شروع 
فصــل پاییز گذر پرندگان مهاجر از آســمان 
استان آغاز می شود و بسیاری از این پرندگان 
مخزن بیماری هایی نظیر آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان که با انسان مشترک است، هستند.او 
افزود: در صورت انتقال این بیماری از پرندگان 
به انسان علائم آن می تواند حتی بدتر از کرونا 
باشد.کرمی ادامه داد: افرادی که عادت به شکار 
پرندگان مهاجر و مصرف گوشــت آن ها دارند 
باید از شکار این پرندگان خودداری کنند و اگر 
در جایی تلفات این پرندگان را مشاهده کردند 
از دســت زدن مســتقیم به آن ها خودداری 
کننــد.او افزود: ویروس آنفلوآنــزای پرندگان 
اگر وارد بدن انسان شود توانایی تغییر ژنتیک 

و تولید یک ویــروس جدید را دارد به همین 
دلیل ضروری است موضوع جدی گرفته شود.
کرمی گفت: در برخی از شــهر های شــمالی 
شــاهد خرید و فروش این پرندگان هســتیم 
و توصیه می کنیم افــراد از خرید و طبخ این 
پرندگان خوددری کنند چراکه اگر گوشــت 
پخته شــده این پرندگان بیمــاری را منتقل 
نکند، اما روند پاک کردن پرنده موجب انتقال 

بیماری می شود.
او ادامــه داد: افرادی که پرندگانی مانند غاز و 
اردک در منــزل نگه داری می کنند و پرورش 
می دهنــد از بــردن پرنده جدید بــه منزل 
خودداری کننــد و یا اینکه پرنده جدید را در 
قرنطینــه ای دو هفته ای نگه دارند چراکه این 
بیماری به ســرعت به طیور منتقل می شود و 
حتی به ســگ و گربه هم قابل انتقال اســت.
کرمی افزود: پرورش دهندگان طیور با مشاهده 

تلفات غیرعادی حتما موضوع را با دامپزشکی 
شهرستان خود و یا با شــماره ۱۵۱۲ مطرح 
کنند تا از لاشــه پرنده نمونه برداری و علت 

تلفات مشخص شود.
او گفت: افراد از لاشه پرندگان تلف شده برای 
تغذیه حیوانات خانگی خود نظیر سگ و گربه 
استفاده نکنند و حتما لاشه این پرندگان را در 
گودالی که آهک پاشی شده دفن کنند.رییس 
دفتر بهداشــت و مدیریت بیماری های طیور، 
کرم ابریشم و زنبور عسل دامپزشکی گلستان 
گفت: در مناطقی که سطح آب بالاست حتما 
این موضوع دقت شــود که گودال حفر شده 
برای دفــن پرندگان خیلی عمیق نباشــد تا 

آب های زیرزمینی آلوده نشود.
کرمــی  ادامه داد: هر ســال با شــروع فصل 
پاییز اداره کل دامپزشکی استان در سواحل، 
مرغداری ها و تالاب ها پایش مستمر داشته و 

تلفــات پرندگان مهاجر را مورد بررســی قرار 
می دهد.او افزود: افرادی که اقدام به شکار و یا 
خرید و فروش پرندگان مهاجر کرده اند اگر با 
علائمی نظیر تب، سر درد و درد های عضلانی 
مواجه شدند حتما به مراکز درمانی مراجعه و 

موضوع را مطرح کنند. 

کرمی ادامه داد: واکســن آنفلوآنزای فوق حاد 
پرنــدگان برای مزارع مرغ مــادر و تخم گذار 
موجود است، اما برای مرغ های گوشتی چنین 
واکســنی وجود ندارد به همین دلیل توصیه 
می شــود افــراد از خرید مرغ گوشــتی زنده 

خودداری کنند.

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار همدان گفت: 
این استان رتبه چهارم کشوری را در زمینه جمعیت سالمند 
دارد کــه البته این موضوع نباید منجر به نگاه منفی به این 
قشر شود.به گزارش ایلنا از همدان، حسن رضانیا امروز در 
نشســت اعضای کارگروه تخصصی سلامت و امنیت غذایی 
همدان اظهار داشــت: ســالمندی مرحله ای از عمر انسان 
است و افزایش جمعیت ســالمند در یک کشور به معنای 
ارتقای ســلامت، بهبود وضعیت زندگــی، توفیق در بخش 
درمان و افزایش امید به زندگی اســت.وی بیان کرد: البته 
یکی از اشــکالات مهم این موضوع این است که نتوانستم 
در گروه های مختلف ســنی، بــاروری و جمعیت جوان به 

خوبی تمرکز و تعادل بخشی کنیم.معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استاندار همدان اظهار داشت: با توجه به تاخیر در 
تصویب و ابلاغ »سند سالمندی« در بودجه امسال اعتباری 
برای اجرای آن دیده نشده است با این حال به علت تهیه و 
تدوین برنامه هفتم توسعه کشور، متولیان اجرای این سند 
در استان می توانند با نمایندگان همدان در خانه ملت برای 
حساس کردن آنان نســبت به اهمیت این موضوع و پیش 
بینی اعتبار ویژه برای اجرای این سند در بودجه سنواتی و 
برنامه هفتم توسعه رایزنی کنند.رضانیا ادامه داد: در راستای 
اجرای ســند ســالمندی باید برای هر یک از دستگاه های 
اجرایی یک اولویت پیش بینی شــود تــا هر یک از نهادها 

بر اســاس آن حرکت کنند.وی با بیــان اینکه خانواده پایه 
و رویکرد اصلی دولت ســیزدهم اســت اظهار داشت: نباید 
سالمند را از خانواده جدا ببینیم یعنی هر امکان و ظرفیتی 
که برای ســالمند پیش بینی می کنیم بــرای خانواده آنها 
نیز دیده شــود.معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
همدان گفت: کارگروه تخصصی ســلامت و امنیت غذایی، 
یک کارگروه زیر بنایی است و نتایج و عملکرد این مجموعه 
باید به ســایر کارگروه ها و شــوراهای فعال در استان نیز 
تسری یابد.رضانیا ادامه داد: با توجه به اهمیت این کارگروه، 
تصمیمات آن می تواند در بخش های مختلف نیز تاثیر گذار 
باشــد بنابراین باید به کارگروه تخصصی سلامت و امنیت 

غذایــی به عنوان یک کارگروه مادر توجه شــود.وی گفت: 
کارگروه تخصصی سلامت و امنیت غذایی همدان می تواند 
در زمینه ورزش، جمعیت و مســائل اقتصــادی مطلب و 
پیام داشته باشد بنابراین تلاش شود جایگاه و اهمیت این 
کارگروه را بالا برده و کارگروه به حاشــیه ای رانده نشــود.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار همدان تاکید 
کرد: جان، ســلامت و امنیت جسمانی و روانی افراد جامعه 
در کارگروه تخصصی سلامت و امنیت غذایی مورد بحث و 
بررسی قرار گرفته و تصمیمات لازم اتخاذ می شود که باید 
مصوبات این جلسه کاربردی و به عنوان یک مصوبه از همه 

دستگاه ها مطالبه شود.

»جزیره جنوبی« به قطب گردشگری تبدیل شود

خطر انتقال آنفلوآنزای فوق حاد از پرندگان مهاجر

همدان رتبه چهارم سالمندی کشور را دارد


